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Zusammenfassung 

In Rheinland-Pfalz ist der Strukturwandel bislang weniger gelungen und auch die 
Beschäftigungsentwicklung zwischen 1993 und 2001 verlief ungünstiger als in den anderen 
westdeutschen Flächenländern. Sowohl der unterdurchschnittliche Anteil von wachstumsstarken 
Branchen im Dienstleistungsbereich als auch der relativ geringe Anteil an Hochqualifizierten sind 
ein Grund dafür. Wichtige Faktoren, die die Strukturschwäche verstärkt haben, sind die 
Vergangenheit des Bundeslandes als militärisches Aufmarschgebiet in einer unsicheren 
Grenzregion und die besondere Rolle des Militärs nach der Gründung des Landes. Bedingt durch 
diese schwierigen Ausgangsbedingungen haben sich nur vereinzelte wirtschaftliche 
Schwerpunkte in Rheinland-Pfalz ausgebildet, der wichtigste ist die Chemische Industrie in 
Ludwigshafen. 

 

Abstract: Rhineland-Palatinate –  re-orientation after the departure of the military 

Rhineland-Palatinate has not coped as well as other federal states with structural changes in the 
economy; it has also had lower employment growth rates between 1993 and 2001. Two important 
reasons for this poor development are, firstly, the fact that service sectors with high employment 
growth rates are under-represented in Rhineland-Palatinate, and, secondly, that the share of 
highly skilled labour is relatively low. The structural weakness has been further enhanced as a 
result of the state’s history as a military deployment area in an insecure border region and the 
special role of the military even after the state was founded. Due to these poor starting conditions, 
only isolated areas of intense economic activity have emerged. The most important of these is the 
chemical industry in Ludwigshafen. 

 


